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MIDDLE NECK HUNDRED AFTER 1660.

South-side Sovern scitlements were increased in 166
%\:{lm had come up from Lower Norfolk, vig’;i}n MT:\rsmuth
with Iy ncighbor and relative, Iidward Lloyd, had died befors 1059’
but his five sons now came. I Ptain Cornelius Howard,
of “Howard’s Heirship and Chance”; Samuel Howard, of * Howard'y
Hopo”; John Howard, of “ Howard’s Interest”; all adjoining nous
Round Bay. Philip and Matthew were on North Severn.  Tro1664
the three sons of Edward Dorsey, the immigrant of 1650 —relative,
of the Howards—took up and patented their fathors survey of
“Hockleyin-the lole” They were Colonel Idward Dorsey, Joshua
. John Dorsey, prominen i iti remet
and représentatives o egisative messures, " POIU mOvements,
Adjoining these, Nicholus Wyatt extended his sur “

\ﬁeld,"“whmh ‘as bought by Richard Wasicul sfx‘:&%&iaﬁﬁ:
veyed “Hope” and “Increase.” General John Hammond hold a lares
estate cast of the Howards.  James Warner-adjoined them in * Wio.
ner's Neok.” John Mackubin suryeyed “ Timbor Neek” on Broai
Greck. Henry Pierpoint’s “Diamond” adjoined Nicholas Wyatt,
Richard Warficld and Thomas Browne. These surveys wore s,
miles west, of Annapolis. > e

SOUTH RIVER HUNDRED AFTER 660,

Patents were issued upon beautiful South River, i
“Burgess Right,” for Captain Iidward Burgess; “h::;g}xq(’m'n?(;
Burgess Choice,” for Colonel William Burgess: “Pole Cat Hill>
and “Round About Hills,” for John Gaither; “[Edward’s Nock
for John Edwards; “Chaney’s Neck,” for Richard Chunoy; “Bali.
win's Addition,” for John Baldwin; *Watking Hopo. for Joln
Watkins; “The Lunding,” for Robert Proctor; “Larkins' Hille
for John Larkin; “Poplar Ridge,” for Colonel Nicholns Gassame s
Herrington,” for Samuel Chew; “Todd’s Range,” for Thomas Ty,

TR

Cuaprer IIL

THE QUAKERS.

In 1658, when the “Non-Conformists” had settled down to
accept “the engagement” insicad of the “oath of fidelity,” and
Edward Lloyd had been clevated to the governor’s council, new
rebels appeared in the province. “The Governor (Fendall) took
into consideration the insolent behavior of some people called
Quakers, who, at court, would stand covered and refuse to sign “ the
engagement.’ He therefore ordered, ‘That they must do so, or
depart from the province.’

The coming of these Quakers had a marked effect upon the stern
Virginia settlers who had precceded them. At first their refusal
to abide by the orders to which they were opposed, created much
discontent, but their gentle manners soon brought friends.

Tlizabeth Harris, wife of a prosperous London merchant, was
among the first to brave the wilds to speak of the love of Jesus.

After her return to England, a convert named Robert Clarkson,
wrote as follows: “Dear Heart: I salute thee in tender love of
the Father, which moved thee towards us, and do own thee to have
been outward testimony to the inward truth, on me and others, even
as many as the Lord, in tender love and merey, did give an ear to
hear.  And likewise, John Baldwin and Henry Carline, Thomas Cole
and William Cole, have made open confession of the truth, (the
latter became & Quaker preacher in 1662, and was imprisoned at
Jamestown for violating the statutes). William Fuller abides un-
moved. (this was the Captain of the Severn). 1 know not but that
Wm. Durand doth the like. He frequents our meetings but seldom.
We have disposed of our books, which were sent, so that all parts
are furnished, and every one that desires it may have the benefit
by them. At Herrring Creek, Roads River, South River, all about
Severn, the Broadneck and there about, the Severn Mountains, and
Kent.

“With my dear love, I salute thy husband, and rest with thee
and the gathered ones in the eternal word, which abideth forever.”

Thus, in 1657, before the arrival of Cole and Thurston, the
planting of Quakerism had commenced and Preston, Berry and the
more sober-minded_citizens, listened gladly to the tenets of the
society. The Non-Conformists who came from Virginia, not able in
their seattered residences, to support a pastor, wilingly listened to
preaching of the Gospel by the new sect, developed by the agitators
of the Cromwellian era.

Tecling that his stay must be brief, the feet of Fox had scarcely
touched the sands of the Pautuxent before he began to preach.
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described by a Methodist minister: “For the first I saw Perry Hall,
the seat of Harry Dorsey Gough, when we got in sight of the house,
and it could be scen far off. I felt soine strange sensations. Perry
Hall was the largest dwelling house I had cver seen, and all the
arrangements, within and without, were tasteful and clegant; yet
simplicity and utility seemed to be stamped on the whole. The
garden, containing four acres of ground, orchards and everything
else wore delightful indeed, and looked to me like an earthly para-
dise. But what pleased me better than anything else, was a neat
chapel attached to the house, with a small cupola and bell that
could be heard all over the farm. In this chapel morning and even-
ing prayers were offered, when the manager and servants from the
farm house and servant’s quarters, together with the inhabitants of
the great mansion house, repaired to the chapel, sometimes num-
bering fifty persons at prayers. The whole family, including children,
numbered about one hundred; all seemed to know their duty and
did it. Mr. and Mrs. Gough, (who was Miss Carnan), were con-
verted under Mr. Asbury, and became members of the first Metho-
dist class organized in Baltimore; and Mr. Gough sometimes preached,
though the sect was often times persecuted. At a camp-meeting
near the Belair road, Mr. Gough rode up on horse back, and his
family in a coach drawn by four splendid white horses. Never
before had 1 seen people in a coach of four to hear a back-woods
preacher, in a log cabin, Our house was too small, and we got up
» subseription for a larger one. When Mr. Gough heard of it he
went to them and said, “Take what you have and build a school-
house for your children, and I will get you a meeting-house.” Gen-
eral Ridgely, of “ Hampton,” Mrs. Gough’s brother, gave them an
acre of ground for a meeting-house and a burial ground. Mr. Gough
advanced the moncy and paid all expenses, He named it “Camp-
Meeting Chapel.”

After Mr. Gough’s death, Mrs. Gough took up the cross and led
the worship of God in her family. She was a woman of uncommon
fortitude and courage. The very day of the battle of North Point,
T preached to a few old men and some females, among whom was
Mrs. Gough. The report of the guns was very plainly heard while
I was preaching, and the bombs were heard at “ Perry Hall,” twelve
miles from Baltimore, nearly all night. Mrs. Gough determined to
send away a part of her family, but to stay herself and plead her
own causc. 1t was in the mouth of eyeryone, ‘the prayers of the
good people of Baltimore saved the city.”

“Mrs. Carroll, daughter of Mrs. Gough, was an accomplished
lady, and what is still better an humble Christian. Her end was
most triumphant. Bishop Asbury’s journal notes the following:
““Perry Hall’ was always hospitably open to visitors.’

“Harry Dorsey Gough’s funeral sermon was preached; there
might be two thousand people to hear. My subject was pretty much
a portraiture of Mr. Gough's religious character. His hospitable

home was burned down many years ago, with the portraits pancled
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in its dining room. The present mansion was built by Mr. James
Carroll; the property has passed out of the family, but a member
has & picture of the original building. The portraits of Mr. Gough
have only recently been destroyed by fire. The approach to ‘ Perry
Hall’ is the Belair road.”

The only daughter and child of Mr. Gough was Sophia, who
married James Mackubin, son of Nicholas and Mary Clare Carroll,
sister of “The Barrister.” At the latter’s request, to perpetuate
his name and fortune, Mr. James Mackubin took the name of James
Carroll, His heirs were Harry Dorsey Gough Carroll—Eliza Ridgely,
daughter of Governor Charles C. Ridgely, of “ Hampton.” Prudence
Gough Carroll—John Ridgely, son of Governor Ridgely. Charles
Ridgely Carroll—Rebecca Anna Pue. Issue, Charles Arthur Car-
Toll—Sally Heath White. Their heirs were the late Charles Ridgely
Carroll, Harry Dorsey Gough Carroll, and Sally Heath White Car-
Toll, all of New Brighton, Staten Island.

Rebecea, daughter of Charles Ridgely Carroll, married Hon.
Carroll Spence; Sophia—George B. Milligan; Susan—Thomas
Poultney; Mary—Robert Denison. Their daughter is the wife of
Colonel Henry Mactier Warficld, of the Fifth Maryland Regiment.

When we were subjects of King George I1I, Mr. Harry Dorsey
Gough built a block of houses on Baltimore Street, extending on
the south side from Light Street to Grant Street. In these houses
were Grant’s Fountain Inn, the Post-Office under Miss Goddard; the
American office, and Colonel Wm. Hammond’s, the merchant.
Several of these were lately condemned. The Carrollton Hotel
stood upon the site of the old Fountain Inn, where Washington
made his headquarters. The disastrous fire of February, 1904,
destroyed this whole block. Upon the same site to-day, o new
order of beautiful architecture has been located.

RICHARD DORSEY, OF “HOCKLEY.”

Richard Dorsey, the attorney, came into possession of the home-
stead in 1732 He built upon the present site. His wife was Eliza-
beth Nicholson, widow of William Nicholson, and daughter of John
and Elizabeth (Norwood) Beale.
was Caleb Dorsey’s GHUStec: ought Trom Andrew Norwood,
“Norwood’s Intact” and “ Proctor’s Chance,” in the city of Annap:.
olis. His coat of arms may be seen upon his original will, in 1734,
Mrs. Tlizabeth Beale, that same year, deeded to her daughter, Eliza-
beth, then wife of Richard Dorsey, of “Hockley,” her father’s es-
tate; a portion of which had been decded to Beale Nicholson, only
son of William, both then deceased. A portrait of Beale Nicholson
is one of the heirlooms of “Hockley.”

Mrs. Elizabeth Dorsey was a_sister of Mrs. Anne Rutland, wife
of Thomas, who in her will, of 1773, named her nieces, Ann Beale,
Eliza Harrison and Mary Dorsey, children of my sister, Blizabeth
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Dorsey. Mary Dorsey, of Richard and Elizabeth, married John
Weems; Blinor—Chancellor John Hall; Ann—John Beale; Eliza-
beth became Mrs. Harrison. Caleb Dorsey, only son of Richard,
inherited Hockley. He married Mary Rutland, of Thomas, the
Annapolis importer, who built “Rutland Row,” in Annapolis.

Caleb and Mary Dorscy had Richard, of “Hockley,” who mar-
tied Anne Warficld, daughter of Captain Philemon Warficld, thus
uniting again descendants of the two neighboring houses of Dorsey
and Warfield. Their issue were, Caleb—Elizabeth Hall Dorsey,
whose dancing slippers are still ab “ Hockley.” Issue, Colonel Ed-
ward Dorsey, who was with Colonel Harry Gilmonr’s dashing troop-
ers; Bartus Dorsey, of Baltimore; Richard Dorsey, and Mary
Elizabeth, who married the late Magruder Warfield, of Baltimore,

Edward Dorsey, of Richard and Anne—LElizabeth Worthington;
Mary, of Richard and Anne—Hon. John Stevens Sellman, of the
“Nineteen Van Buren Electors,” who, by entering the Senaté Cham-
ber, when others refused, helped to bring on the compromise during
the administration of Governor Veazey.”

Anne, of Richard and Aunne, inherited “Hockley”—Essex

Ridley Dorsey, of Vachel and Elizabeth Dorsey, grandson of Vachel
and Ruth Dorsey, and great-grandson of John and Honor (Elder)
Dorsey. Vachel Dorsey, Jr., and Charles Carroll, of Carrollton, were
surveyors of “Vacant Land.” Essex Ridley Dorsey’s mother,
Elizabeth Dorsey, was the daughter of Joshua and Elizabeth (Fall)
Dorscy, and granddaughter of Henry and Elizabeth (Worthington)
Dorsey.
+ +u“ Hockley,” taken up by two brothers, Major Edward and Hon,
John, is thus held by the combined descendants of those brothers,
viz.: Vachel Charles, who holds the old “Hockley” estate, upon
which he has built a modern house; Miss Anne Tlizabeth, who
presides at “Hockley,” Evalina, Andrew Jackson and Richard Dor-
sey, of “Hockley.” ~ ISvalina—Richard Dorsey Sellman, son of Hon,
John Stevens Scliman.  Issue, Mary Laura, Anne Elizabeth Dorsey,
Eleanor and Gertrude Sellman. Mrs. Sellman died, January lst,
1900.  Her first three daughters are of the household 'of “ Hockley.”
Miss Gertrude Sellman resides in Baltimore.

The_original patent for “Hockley,” under the seal of Lord
Charles Baltimore, perfectly legible and well-preserved, is an heir-
loom of “Hockley.” A silouette of Mr. Essex Ridley Dorscy hangs
upon the walls of “Hockley,” in the charming gardens of which,
among the flowers and shrubs, he now sleeps beside his wife and
her ancestors.

Samuel and Joshua Dorsey, of Caleb and Elinor, both died
bachelors, and left their estates to their brothers and sisters.

Edward Dorscy, of Caleb and Ilinor, was an attorney and resided
in Annapolis. He took up an extensive estate in I'rederick County,
and became a member of the Council from that county. He was
engaged in many important legal cases in the Court of the Chancery.
Governor Sharp, in his correspondence with Lord Baltimore, notéd
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the fact that the then existing Council was composed of relatives
of Mr. Edward Dorsey, all of whom were opposed to the proprietary.
As Frederick Calvert was then at the head, it was only an honor
to bo in opposition. Edward Dorsey was in partnership with his
brother, Caleb, of Belmont, in smelting iron ore. After his early
death, and the death of all his heirs, Ely Dorsey, husband of Ed-
wards’ sister, Deborah, entered a suit in chancery for the recovery
of a large shate of the property of the firm, then held by Caleb of
Belmont, After a long and exhaustive trial, the case was com-
promiscd.

Tdward Dorsey loaned money on many tracts in Howard and
Frederick Countics, and made extensive transfers in real estate.
He was his mother's executor. He was a brother-in-law of Governor
Paca. Te was a member of the Tuesday Club, of Annapolis, in its

Imy days, and was one of its eloquent debaters. His wife was
Henritta. Marie Chew, daughter of Samucl and Henrictts Maria
Lloyd, of Colonel Philemon and Henrictta Marie (Neale) Bennett,
In early manhood, whilst on a trip to Boston for his health, he died
at New Port, in 1760.

His widow followed him in 1762, Their two daughters, Eleanor
and Henrietta Marie Dorsey, both died before reaching womanhood,
leaving their cstate of 430,000 to their Dorsey relatives.

The_Annapolis Gazette, in reviewing the eminent service of
Captain Edward Dorscy, gave him the title of “ Eminent Councilor.”

Tleanor Dorsey (of Caleb and Eleanor), married Thomas Todd,
of “Todd’s Neck,” Baltimore County, whose gencalogy has already
been traced. Their only son was Thomas Todd, the fifth, who left
four sons, Thomas, Bernard, Dr. Christopher and Robert Todd. The
dnughters of Thomas and Tleanor Todd were Elizabeth, Eicanor,
Francis and Mary, already noted clsewhere.

Mrs. Todd married again, William Lynch, and resided near
Pikesville. Their daughter, Deborah Lynch, married Samuel Ow-
ings, founder of Owings Mill, son of Samuel and Urith (Randall)
Owings. From_this marriage descends Mr. Thos. B. Cockey, of
Pikesville, and Richard Cromwell, of Baltimore.

(The remaining heirs of Caleb and Eleanor will be found in
Howard County.)

THE HOWARDS, OF THE SEVERN.

An early certificate in the Land Office at Annapolis reads:
“Laid out, July 3rd, 1650, for Matthew Howard, on the Severn,
southside, near a creck called Marsh’s, beginning at a hollow, called
“Howard’s Hollow,” and binding on said creek, a tract containing
350 acres; also another tract running with Howard’s swamp, con-
taining 350 acres more.” These surveys of Lloyd were not
patented.

This record indicates clearly, that Matthew Howard came up
with Tdward Lloyd, in 1650. In support of this, the records of
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Lower Norfolk County, Virginia, give us the following history of
the Howards, of Virginia.

“There were three Howards, or Haywards, among the Eng-
Jish members of the Virginia Companies,” records Alexander Brown,
in his “ First Republic.” “They were Master John, Rev. John, and
Sir John Howard, Knight. They contributed, in all, £112 and 12s.

Master John, the historian, was born in Suffolk, in 1560; was
C. L. of Cambridge; pleader in ccclesiastical courts; was knighted
1619, and an M. P. in 1621; married Jane Pascal; died in London
| 1627, His “Life of Edward VL” was published after his death.

| Rey. John Howard, was reported in Stiths History of Virginia,

| as “John Howard, Clerk.”

! He subscribed £37. He was the author of “Strong Helper,”

in 1614,
Sir John Toward subseribed £75. He was the sccond son of
Sir Rowland, by his second wife, Catherine Smythe. He was knighted
at Windsor, July 23rd, 1609; was High Sheriff of Kent in 1642.
In 1622, a John Howard, who had come with Edward Bennett’s
[ first company, in 1621, was killed by the Indian massacre of 1622.

His plantation formed the border line of the Isle of Wight, Virginia.
From some of these Howards, members of the Virginia Company,
descended Matthew Howard, a close friend, relative and neighbor of
Edward and Comnelius Lloyd, in Virginia, and with the former, came
to Maryland.

Matthew Howard was in Virginia, in 1635, as shown by a court

Tecord, in which he had a suit with Mr. Evans. In 1645, he was
| the exeoutor of the will of Richard Hall, a merchant of Virginia,
| Who, in 1610, was one of the “Grocers Court,” of England, which
[, contributed £100 toward the plantation in Virginia.
/ Colonel Cornelius Lloyd was a witness to Richard Hall’s will,
in 1645. The testator’s property was left to Ann, Tlizabeth, John,
| Samuel, Matthew and Comnelius Howard, children of Matthew and
| Ann Howard.

Philip Howard, the youngest son of Matthew and Ann, was
evidently ot bom in 1645, for his name was not included in the
list of legatees. But, in 1659, Commander Edward Lloyd surveyed
for him, after the death of Matthew, the Severn tract of “ Howard-
stone,” for “Philip Howard, Orphant.”

Ta 1662, the sons of Matthew Howard, came up to the Severn,
and seated (hemselves near their father’s surveys. John, Samuel
and Cornelius Howard, all transported a number of settlers, and
received grants for the same upon the Severn. They located ad-

| joining each other, ncar Round Bay.
L Tn 1661, Henty Catlin, one of Edward Lloyd’s commissioners,
[ also, of the Nansemond Chureh, assigned his survey to Matthew

‘Howard, Jr., who resurveyed the same, with “ Hopkins Plantation”
added, into “ Howard’s Inheritance.”” :
=~ Tn 1662, tho five brothers, John, Samuel, Matthew, Cornelius
{* and Philip, had nine hundred acres granted them as brothers.
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Tt was upon one of these many hills of Severn, in the neighbor-
hood of Round Bay, that John Howard slew the lion.

John Howard, heir-at-law of Matthew and namesake of his
grandfather, John, was a progressive surveyor of lands. He located
at Round Bay. In 1663, with Charles Stephens, he took up “The
Woodyard” and “Charles Hills,” on the south side of the Severn.

Upon the death of Charles Stephens, John Howard married
Susannah Stephens, the widow.  She was the heir of Captain John
Norwood. _The only issue of John and Susannah Howard was Cap-
tain John Howard, Jr. John Howard, Sr., extended his surveys to
Baltimore County, and took up “Timber Neck,” upon the mouth
of the Whetstone. It later became a part of Baltimore City. He
also took up lands in Harford County. - John Howard’s sccond wife
was Elinor, widow of John Maccubin, by whom there was no issue.
She was of the Carroll family. Her daughter, Sarah Maceubin, be-
came the wife of William Griffith, the immigrant. John Howard’s
will, of 1696, left his extensive estate to his son, John Howard, Jr.,
and to his wife’s grandson, Orlando Griffith. *

Captain John Howard, Jr., increased his father’s estate b
yearly surveys. About 1690, he marricd Mary, daughter of Richard
and Llinor (Browne) Warfield, his neighbor on Round Bay. Their
issue were Benjamin, Absolute and Rachel Howard, all minors at
the death of his wife. Captain Howard married agiin, Katherine,
widow of Henry Ridgely, and daughter of Colonel Nicholas Green-
berry. Their only issue was one daughter, Katherine Howard.  Mrs.
Howard dicd before her husband, leaving five minors by her former
husband, Henry Ridgely.

Captain John Howard soon followed her, and left, in 1704, the .
following will:

“I give unto my son, Benjamin Howard, my dwelling planta-
tion, whereon I now do live, and all the land adjoining it, during
his natural life, and to the lawful heirs of his body, and for want
of such heirs, to go to the next of blood in the name.

“I give to my son Benjamin, * Howard’s Cove,’ lying at Round
Bay; also, a plantation on the Patapsco, bought of James Greeniffe,
and ‘another parcel, lying near the head of Bush River, and upon
the branches of Deer Creek, containing four hundred acres, called
“Howard’s Harbor,’ and, also, a half part of ‘Howard’s Chance.”

“T give to my son, Absolute Howard, two tracts on Patapsco,
called “Yates Inheritance,” and “ Howard’s Point,” also ‘ Howards
Cattle Range,’ south side of Patapsco on Mill Branch; also a tract
on ‘Bush River.” I give to my two daughters, Rachel Howard and
Katherine Howard, all that parcel of land called “Howards Timber
Neck,” lying at the mouth of Whetstone, to be equally divided be-
tween, them, during their natural life, and to their lawful heirs,
and, for want of such heirs, to my son Benjamin and his heirs.

I desire that the orphans of Mr. Henry Ridgely have their portion
paid, nccording to their father’s will, and I give to my son, Charles
Ridgely, ‘Howard Luck,’ lying at Tuntington, A. A. Co. I pive &
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I\ Mr. Henry Ridgely’s five children, twenty pounds apicce, to be paid
|| _them at the day of marriage, or at the age of twenty-one.

| «I make and ordain my loving brothers, Mr. Richard Warfield
and Mr. Alexander Warfield ,to be my full, whole and only executors
of this my last will and testament.  And my loving brothers, Mr.
Charles Greenberry and John Hammond, I make and ordain over-
seers of this my will, and I give each of them thirty shillings to buy
them a ring to wear for my sake. I desire my son Benjamin shall
have my silver-headed cane, that has come in this year; and my
son Absolute, shall have my silver tobacco box, that has my name
and my son-in-law (stepson), Henry Ridgely, shall have the
other silver tobacco box, that has his father’s name; and that Joshua
/%E'rsey shall have my silver-hilted sword, that is at John Green-

|

ifi@s house, which his father Dorsey gave me. If you find three
gold rings, given by me, I desire you to let Anne Ridgely have her

| first choice, and Betty and Rachel have the other ones. I desire
to be buried by my father, on his left hand, and have the grave-
yard pailed.

“T desire you to send for a ring, equal in value to the others,
for my daughter, Katherine Howard.

“I do advisc that you take carc that all the lands I have sur-
veyed this year, have patents issucd in the names of the orphans,
I desire that you will give honorable satisfaction to my friend, Mr.
Edward Rumney, for any trouble I may be when I draw my last
breath, and that you will give his wife a Ting at that period.

“T give to Mrs. Bleanor Howard, twenty shillings, to buy her

a ring.” 2
€ > ontiowann Jenic)
Cornelius Howarg, Zachariah Taylor,
Zachariah Maccubin, Benj arfield, John Warfield, William
Maccubin.

The above. will was supplemented by seven codicils, as after
thoughts, during this ritical period, with both wives dead and nine
young children to dispose of.

——
SAMUEL HOWARD,

There is still one living neighbor of the Severn, who remembers
secing, when  boy, the terraced grounds which surrounded the old
stone house of Samuel Howard, and he read from the tombstone in
the graveyard, the name of  Patience Howard, daughter of Samuel
Howard” She was the daughter of the later Samuel Howard.

Samuel Howard marricd Catherine, daughter of James and
lizabeth Warner, daughter of William Harris, of South River.
The will of James Warner, names “ his son Samuel Howard, to whom
he left his cloth suit, and to his grandson Philip Howard, another
suit of ‘stuffe.’ ”

Peter Porter, the sccond, in his will names “his father Samucl
Howard,” and made him heir and executor. His wife was Sarah

| Witnesses: Joseph H
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Porter, daughter of Samuel Howard. Samuel Howard’s will, of 1703,
throws considerable light on his family. He named his wife, Cathe
erine;_his son Philip; his grandsons John and Samucl Maccubin,
and his granddaughter, Llizabeth Maccubin, to whom he left £20
each. To “cousin” John Howard, “cousin” John Hammond, “ cou-
sin’s Sarah Brice, Hannah Hammond, Cornclius and Joseph' How-
ard, and “ cousin” Elizabeth Norwood, he left twenty shillings each.
Tt is well known, all these “cousins” were his nephews and nicces.
John Howard was the only son of John Howard, brother of the
testator; John Hammond was the son of Major John Hammond,
and Mary Howard his wife, sister of the testator. Sarah Brice was
the daughter of Matthew Howard, brother of the testator. Hannah
Hammond was the daughter of Philip Howard, another brother.
Cornelius and Joseph Howard were the sons of his brother Cornelius,
and Blizabeth Norwood was the wife of Andrew Norwood, and
daughter of Cornclius Howard. Samuel Howard made his nephews,
John Hammond and John Howard, overscers of his will, with his
son Philip, cxecutor. This will establishes, beyond question, that
the above five Iowards were brothers. As executor of his father,
Philip Howard had a case in Chancery, leading out of the will of his
grandfather, James Warner, who left “Warner's Neck” to his
daughter, Joanna Sewell, with the provision that it would descend
to, and remain always in possession of her heirs. It was sold by
her son, James Sewell, to Samuel Howard. This sale was contested
by other Sewell heirs, but the Rent Rolls show the same tract “in
ossession of Henry Pinkney, by his marriage to the widow of Philip
Toward.” The latter died two years after his father and “Henry
Pinkney, Cornelius Howard and Joseph Howard were made guardians
of Samuel, James, Priscilla and Rachel Howard, children of Philip
Howard” Samuel, in 1744, married Patience Dorsey. Annic Ho-
ward, of the city of Annapolis, in 1744, named her children Samucl,
Harvey, Annie, Philip, Charles, Benjamin and Thomas Howard.
Samuel Howard marricd Miss Higginbottom.

CAPTAIN CORNELIUS HOWARD.

Named for Colonel Cornelius Lloyd, this Severn settler was
made Ensign in command of the Severn. From 1671 to 1675 he
represented Anne Arundel County in the Legislative Assembly. His
colleagues were Robert Francklyn and Colonel Win. Burgess. This
official position enabled him to increase his surveys and take up
surveys for his neighbors. He was frequently called upon to write
the will and become a witness of the same for his neighbors. He
was sole exceutor and legatee of Wm. Carpenter, in 1676. Captain
John Sisson, in 1663, named Cornelius Howard, “my brother” and
executor. Mrs. Elizabeth Howard, wife of Cornelius, was “aunt”
of Mary Todd, daughter of Lancelot.

Captain Cornelius, of 1680, left the homestead to his wife and
son Joseph. Captain Cornelius Howard, Jr., the boatwright, heired
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adjoining lands. The daughters were Sarah, Mary, the spinster, and
Elizabeth, wife of Andrew Norwood, whose daughter marricd John
Beale.

JOSEPH HOWARD, OF CAPTAIN CORNELIUS.

The homestead, near the old Indian trail, and a later survey of
“Howards Inheritance,” became Joseph’s estate in Anne Arundel.

He was twice married: first to Anne Burroughs, widow of Joseph (/.

Burroughs, who held land on South River; second to Margery Keith.
Joseph Howard took up, for his sons, the following tracts in Howard
County, in the neighborgood of Clarksville, In 1722, he and others
took up a tract of 2,500 acres, called “ Discovery.” This was fol-
lowed by 500 acres known as “Howards Passage,” in 1728. And
“ Joseph's Hazard,” of 100 acres, in 1727. His will of 1736, records:
“I give to my son, Henry Howard, “Kil-Kenny” and “Howards
Hazard” adjoining, out of a tract of “Howards Passage,” and 300
acres of “The Second Discovery.” 1 give to son Ephriam, 500 acres
of “Discovery.” (This was later deeded by Ephriam to his brother
Henry). 1 give to my son Joseph, 200 acres called “ Discovery,”
adjoining Ephriam. 1 give to my son Comelius the remainder of
said “Discovery,” and 400 acres of “Howard’s Passage.” 1 give
to Joseph the plantation on which I now live, known as “ Howards
Inheritance,” 380 acres, and it is my desire that my friend, Dr.
Richard Hill, will instruct in the knowledge of phisick, and be his
guardian. I give to my grandson, Joseph Higgins, 100 acres of “The
Second Discovery.” ‘To daughtor Sarah, was left money; to daughter
Ruth Duvall, and daughter Hannah Jacob, twenty shillings cach.
1 desire my friends, Colonel Henry Ridgely, Joshua Dorsey, and John
Dorsey, of Edward, to be overscers to look after the interests of my
sons.” Joseen HowArp.

Witnesses:  John Howard, John Burgess, William Phelps.

Margery Howard, his widow, in 1739, gave to her sons, Cor-
nelius, Epliriam, Joseph Howard, and daughter Sarah, a number
of negroes.

In 1737-8, Bphriam Howard deeded his portion of “ Discovery””
to his brother Henry. This tract was on the east and south of Car-
rolls Manor. 500 arces of the original body of 2,590 acres, were
patented to John Beale; 1090 acres, to Joseph Howard; 200 acres,
to Abel Browne; 800 acres, to Thomas Bordley. The tract known

s “Second Discovery” began at a linc of “Aliogether,” which was
on the western border of Carroll’s Manor, and_extended west and
north_toward Glenelg and West Friendship. Tt was surveyed for
John Beale, Vachel Denton, Priscilla Geist and Joseph Howard, and
patented to Vachel Denton and Joseph Howard, who held 910 acres.
Denton sold his interest to William Worthington. Joseph Howard,
Jr., was the only une who remained in Annc Arundel County. His
will, of 1783, granted to Lis wife onc-half of the dwelling place,
“Towards' Inheritance,” a part of “Rich Neck” and “Chaney’s
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Hazard.”  After her death it was to go to Joseph Howard, Jr., and
Margery, wifc of Major Henry Hall; to son Benjamin the other half
of the above lands. ~ “It is my will that Benjamin give up his claim
to his part of his grandmother’s, Margarct Gaither's estate, willed to
him by her, and he is to receive no part of my personal estate, but
that it be divided equally between my granddaughter, Margaret
Howard, daughter of my son Joseph, and my grandson Henry, son
of my daughter Margery, wife of Henry Hall. To grandson Thomas
Rutland, son of my daughter Mary, one shilling. To my son Joseph,
all my fract lying at South River, known as “ Howard’s Angle.’”
If Benjamin will not make over his grandmother’s part, then Joseph
is to have Benjamin’s part.”  Richard Burgess, Charles Stewart, Jr.,
and Samuel Burgess, witnesses.

Mrs. Joseph Howard was Margaret Williams, daughter of Mrs,
Margarct Gaither, widow of Bdward. She inherited “ Folkland.”
Joseph Howard, Jr., gave to his daughters the old dwelling house,
Whereon, as tenant, lived Richard Rawlins. After them, it was to

0 to Joseph Toward his son, his wife, Martha Howard, and brother
Beajamin, exeoutors. ~Sho ws Martha Hall, duughter of Rev, Henry
Hall, of St. James Parish, She later married Nicholas Hall, Ben-
jamin Howard, brother of the above testator, left his estate of 500
acres to Josepli, of Joseph, and a part of the dwelling and residence
to his nicces, Llizabeth, Eleanor, Martha, Margery and Kitty, and
to his nephew, John Washington Hall; sister Martha Howard, widow
of brother Josoph, exceutrix.

JOSEPH HOWARD, OF “ HOWARD'S GROVE.”

In 1836, the above testator loft his “Mansion House” to his
wife Catherine, with power to control it as he was accustomed to
do, and to live in the same style; to command servants, horses
and teams at her will; sons Thomas and Joseph, to assist her in
its management; daughters Blizabeth, Margarct and son Allen, all
to hold their interests in common. The property to be held to-
gether until the marriage of all his daughters, and then to be divided.
He desired that all of his children should be baptised, and paid a
high tribute to his wife. Robert Welsh, of Benjamin, Thomas G.
Waters and John Thomas were witnesses. A codicil, modifying some
of the provisions, was witnessed by Richard Duckett, Martha Howard
and Thomas Duckett.

The above testator has been recorded in “The Bowies and Their
Kindred,” as descending from Matthew Howard, of Matthew, as_seen
by the following quotations, “ Matthew Howard, of Matthew, of 1650,
through his son Joseph Howard, who married Martha Hall, daughter
of Rev. Henry Hall, of the Episcopal ministry, of England, left
Joseph Tloward, Jr., born 1786, who marricd Flizabeth Susannah
Bowie, daughter of Captain Fielder Bowie. Issue: Dr. Joseph
Howard, of 1811, married Eleanor, daughter of William Digges Clagett,
and Sarah Young; second Thomas Contee Bowic Howard, born 1812,
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married Louisa, daughter of John Selby Spence, of Worcester Co.,
United States Senator. Issuc: Margaret Louiss Howard, marricd
Nicholas T. Watkins, of Howard Co.; Thomas Contee Bowic Howard,
Jr., married Sally Stevens, of Cambridge, and lived near Annapolis:
third Margaret Howard, married Dr. Thomas S. Duckett. Issue:
Marion and Ella Duvall; Allen Bowic Howard, of Joseph, Jr., mar-
tied Anna Maria Spence, sister of his brother’s wife and lived at
“Mulberry Grove,” Anme Arundel. Issue: John Spence Howard,
married Mary E. Hodges. Issue: Mary, John Spence, Jr., Mar.
garet, Lllen Howard, Sophia and James Hodges Howard;  Allan
Bowie Howard marricd Rose Alexander, of Philadelphia; Sarah
Maria Howard.” Captain Thos. Howard, the popular commander
of the Oyster Navy, under both Governors Smith and Warfield,
descends from this branch of Howards.

CAPTAIN PHILIP HOWARD.

“Our Early Scttlers” notes the arrival of Philip Howard, in
1669, and his demand for fifty acres for transporting himself.  Tn
1659, a grant was made to Philip Howard, orphan,” under the title
of “Howard’s Stone.” This was on the north side of theSevern,
adjoining Edward Lloyd. Philip Howard bought lands also from
Cornelius Howard, on the south side of the Severn. He bought,
also, from Robert Proctor. He was one of Her Majesty’s Justices
in 1694, and during that sume year, was a commissioner in laying
off the town of Annapolis. He marricd Ruth Baldwin, daughter
of John Baldwin, and Elizabeth, his wife. She was a sister of John
Baldwin, who married Hester (Larkin) Nicholson, and also a sister
of Mrs. Thomas Cruchley, of Annapolis. She was the aunt of Anne
Baldwin, wife of Judge Samuel Chase and Hester, wife of Judge
Jeremiah Townley Chase.

Captain Philip and Ruth Howard had one daughter, Hannah,
who married her cousin, Charles Hammond. In his will, of 1701,
Captain Howard named his grandsons, Charles and Philip Hammond,
sons of his daughter, Hannah.  Mrs. Ruth Howard was made execu
trix. The Rent Rolls record: “Ruth Howard, relict of Captain
Philip Howard, enters a tract of land called ‘Green Spring,’ pur-
chased by said Howard from Robert Proctor. She also claims
“Maiden,” and ‘Howard and Porters Range,'—conveyed from Cor-
nelius Howard to said Philip; also a tract called “The Marsh.” She
further claims that Cornelius Howard, Sr., left a portion of * Howard
and Porter’s Range’ to Mary Howard, spinster, and that she con-
veyed it to Cornelius Howard, Jr., who conveyed it to her husband,
Philip Howard.” Al of these claims stand as demanded.

From Hannah Howard, only daughter of Philip and Ruth
(Baldwin) Howard, descended a long line of Hammonds, the
largest land holders in both Howard and Anne Arundel Countics.
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MATTHEW HOWARD.

Matthew Howard, Jr., was in the province ns early as his
brothers, in 1662. Yet the following record from “Our Early Set-
tlers” refers to him: “May 7th, 1667, Matthew Howard demanded
land for transporting Sarah Darcy, his wife, John Pine, Thomas
Gleve, Thomas Madloe, Wm. Cooke, Joseph Windoes, Sarah Driven,
Elizabeth Warrenton, ~Samuel Doyle, Joane Garnish. Warrant, then
issued in the name of Matthew Howard, for five hundred acres of
land due him for transportation of said persons.”

Matthew Howard surveyed and bought extensively upon the
neck of the Severn and Magothy Rivers. He was an associate
justice of the county, and upon the committec of the port of entry.
ll‘wo sons and one daughter were his heirs. John held “Howard’s
First Choice,” which he and his wife Susannah, transferred to Lance-
lot Todd, in 1698. He resided upon the Magothy. St. Margaret’s
Parish shows the births of his sons, Matthew, John and Abner. He
died in 1702, when his widow, the same year, married William
Crouch, who held “Poplar Plains,” suryeved in 1683, by Matthew
Howard, Sr., for Matthew Howard, Jr., the minor. The two sons
of John and Susannah Howard, were progressive surveyors in the
upper districts of Baltimore and Anne Arundel Counties. They
made the following record in Annapolis: “Matthew Howard and
John Howard, of Baltimore County, planters, eldest sons of John
Howard and grandsons of Matthew Howard, both of Anne Arundel,
and Ruth Howard, wife of said John Howard, grant to John Brice,
“Hopkins Plantation,” northwest of the Severn; said land assigned
to Matthew Howard, in 1663.”

John Howard, also, sold “Left Out,” a tract near Dayton,
Howard County, to John Gaither. Ruth Howard, his wife, was the
widow, first of Edward Dorsey, and sceond of Greeniffe. Her will
of 1747, named her sons, and executors John and Edward Dorsey;
her grandson, John Greeniffe Howard, and her granddaughter Eliza-
beth Hammond. She was then residing near her sons, or with
them, at Columbia, Howard County.

Sarah Howard, only daughter of Matthew and Sarah Darcey,
inherited a large portion of her father’s Severn estate; finally, by
her two marriages to Captain John Worthington and Captain John
Brice, she held all of the estate; dying in 1735, in the old Worth-
ington homestead, just opposite the Naval Academy. Matthew
Howard, her brother, held by the will of his father, in 1692, “Hop-
kins Plantation,” “Poplar Plains” and “The Adventure,” on the
Patuxent. He sold, in 1728, “Poplar Plains” to Anne Price, and
left no other records at Annapolis. Matthew Howard, of Irederick
County, sold lands to Idward Dorsey, the attorney of Annapolis.
There was, also, n Matthew Howard, of Kent County, “who left a
considerable estate to his heirs.” Te named in his will, several
tracts in Anne Arundel. I have not followed these testators.
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HENRY HOWARD, THE BACHELOR.

Henry Howard, of Anne Arundel, appeared as a witness for
John Homewood, in a case brought by the latter against Sheriff
John Welsh. Henry Ioward held lands on the Gunpowder River,
but he is recorded as a resident of Anne Arundel. In his will of
1683, he left to “John Howard Lis wearing apparel,” and to “John
Howard and to Matthew Howard, of Anne Arundel, each a silver
seal ring.” To John Bennett and Sarah, his wife, “a seal ring with
the coat of arms,” and a hooked ring with the initials . C.”  (The
above Sarah wife of John Bennett, was the widow of John Home-
wood, and the daughter of Thomas Meeres, the Quaker, of Edward
Lloyd’s commissioners, in 1650.) He also left “to Sarah Dasey,
wife of Joseph Dasey, two hundred acres of land upon the Gun-
powder.” His personal estate was granted to Ldward Skidmore,
Elizabeth Skidmore and Michael Skidmore. To Theophilus Hackett,
his administrator, he left a pair of silk stockings and sixteen hundred
pounds of tobacco. Richard Howard was a witness. Bdward Skid-
more, gentleman, of Cecil, left a remembrance to his friend, Henry
Howard, and made the above Skidmores legatees,

This testator was evidently a connection of the five Howard
brothers, and may have been the traditional “Sir Henry Howard,”
to whom descendants of a later namesake refer.

CAPTAIN CORNELIUS HOWARD, JR.

As a mariner he held but a small estate in realty. Te was of
the vestry of St. Anne’s church, upon its organization, in 1696, with
Thomas Bland, Richard Warficld, Jacob Harness and William Brown.
His wife was Mary Hammond. The will of her mother, Mary (Heath)
Hammond, in 1721, named her grandson, John Howard, grand-
daughter, Sarsh Tloward; grandson, Thomas Howard; grand-
daughter, Eleanor Howard; grandson, Cornelius Howard.

Mrs. Cornelius Howard died in 1714, and her husband in 1716.
His will reads: “My son Chaxles, is already provided for. To my
son John Howard, my lands on the Choptank. To my son Thomas
Howard, my lands on the Patapsco. To Cornelius, the homestead.”

His'son Charles died in 1717, His will reads: “I give to my
brother Thomas onc-half of a tract conveyed to me by Richard
Freeborne, called “ Frechorne’s Progress,” in Baltimore County. To
brother Thomas T give my part after my brother, Cornelius Howard,
has had his moicty mentioned in a deed of a gift to my said brother.

“This gift to my brother Thomas, is to be void unless he gives
a tract left by bis father on the Patapsco, to such person my wife,
Mary Howard, shall sell the said tract of fifty acres to. I authorize
my wife Mary, to sell my lands on the Patapsco, called “Roger’s
Increase,” and the money thus raised, to be paid over to my brother
Thomas, as a part which I gave him by deed of gift, not signed.

“To my wife Mary and son Benjamin, all my personal cstate,
and appoint her my executrix.” Witnesses, Jno. Beale, Jno. Cun-
ningham and James Howard
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Thomas Howard surveyed “Hazard” in 1724, adjoining lands
laid out for Samuel Dorsey. ~ In 1731, he sold the same to Mr. Wright,

. who sold to William Cumming. The will of Thomas Howard,

in 1771, left all his estate to his wife Anne, and made her excoutrix.

Cornelius Howard, of Captain Cornelius, Jr., lived upon the
homestend in Anne Arundel. His wile was Klizabeth, and their
son, Cornelius Howard, was born in 1728. A Thomas Howard of
this line and his wife, Priscilla Selby, were granted “Frechorn’s
Progress” by Robert and Sarah Ridgely, of llkridge, which they
sold to Mr. Pecle, in 1728. In the deed of transfer, Robert Ridgely -
stated it came to his wife by inheritance.

Still later, a Thomas Howard married Ruth Dorsey, daughter
of Elias and Mary Lawrence, daughter of Benjamin Lawrence, of
“Delaware Hundred.”

COLONEL HENRY RIDGELY.

From the manuscript of Judge Nicholas Ridgely, of Delaware,
now in possession of Mrs. Henry Ridgely, of Dover, and from the
records of Annapolis, I find the Ridgelys, of Annapolis, and of Dela-
ware, descended from the “Hon, Henty Ridgely, of Devonshire,
England, who settled in Maryland, in 1659, upon a royal grant of
6,000 acres.  He became a Colonel of Militia, member of the Assembly
of the Governmental Council, Justice of the Peace, and Vestryman of
tho Parish Church of St. Ann’s.”

The above is taken from the Ridgely manuseript of a grandson,
and confirms the rceord made by Mr. Creagar, who indexed “Our
Tarly Settlers.” He assumed that the following record was intended
for tho above Colonel Henry Ridgoly: * Henty Ridley demands lands
for transporting himself, which is entered in Burles book, and Eliza-
beth Howard, his wife, and John Hall, Stephen Gill, Richard Ravens
and Jane his servants, in the year 1659.”

The next entry is 1661, when “James Wardner (Warner) and
Henry Ridgely were granted a certificate for 600 acres, called * Ward-
tidge,’ on the north side of South River, joining a tract, ‘ Broome,
formally Richard Beard’s, adjoining Neale Clarke’s.”

Tn 1665, James Warner assigned his right to Henry Ridgely.
This transfer was one of the burnt records of 1704, Tt was restored
by Colonel Charles Greenberry, in the interest of his sister’s children.

Judge Nicholas Ridgely’s bible-record throws more light on
Colonel Henry Ridgely’s wifc; it reads thus, “Nicholas Ridgely,
son of Henry, (who was the son of Colonel Henry and Sarah, his
wife), and Catherine, his wife, (who was the daughter of Colonel
Nicholas Greenberry and Ann, his wife), all of Anne Arundel County,
in the Province of Maryland), the said Nicholas was born the 12th
day of February, A. D., 1604, and was married to Sarah Worth-
ington, (the daughter of Captain John and Sarah his wife, of Anne
Arundel County, aforesaid), the 26th day of December, 1711.”
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At the beginning of this new century we are going to the garrets,
bringing out the portraits of our forcfathers, brushing off the dust,—putting
them into new frames and handing them down to our children. Search the
records for their good decds.’”

Cuarrer 1.

OUR EARLY SETTLERS.

All authorities pretty generally agree that our first Anne Arun-
del settlers came up from Virginia.

In 1620 Edward Bennett, a rich merchant of England, inter-
ested in Virginia trade, had organized a company consisting of his
nephews Richard Bennett, Robert Bennett, Thomas Ayres, Richard
and Thomas Wiseman, to send two hundred settlers to Virginia.

Many of those sent were murdered by the Indians in 1622.
Robert Bennett and John Howard were among the number.

Richard Bennett, in 1642, came oyer in person to revive the
company’s efforts. He brought with him members of an Independ-
ent Church in England, who sought a more favorable field for build-
ing up their church,

Upon organizing in their new homes surrounding Idward Ben-
nett’s plantation upon the lizabeth river, in Nansemond County,
Philip Bennett, a nephew, was sent to Boston to secure ministers.
He carried with him a letter written by John Hill. Rev. William
‘Thompson, a graduate of Oxford, John Knowles, of Tmmanuel Col-
lege, Cambridge, and Thomas James were induced to come. Upon
their arrival in Virginia, they were coldly received by Governor
Berkeley and his chaplain, Rev. Thomas Harrison. Through the
Governor’s influence, an act was passed by the Virginia legislature
forbidding any minister, who did not use the “Book of Common
Prayer,” to officiate in the churches of Virginia.

The ministers from Boston soon retired from this unpromising
field, but to the disgust and surprise of the Governor, his own chap-
lain, Mr. Harrison, announced his determination to take up the work
just laid down,

The church had been built in 1638 upon “Sewell’s Point,” on
the Elizabeth river. It was near Richard Bennett’s two thousand
acre plantation. It has recently been selected as the site of our
coming Jamestown exposition,

HERE ARE SOME OF ITS RECORDS.

“At a meeting of the inhabitants of Lower Norfolk County,
May 25th, 1640, Mr. Henry Sewell and Lieutenant Francis Mason,
both of whom had been appointed by Governor Berkeley to hold
monthly courts, to induce Mr. Harrison to continue service at Sewells
Toint, agreed to pay for themselves and the inhabitants of the parish
from Captain Willoughby’s plantation to Danicl Tanner’s Creek, the
sum of £32. Cornelius Lloyd, Henry Catlin and John Hill, agreed
to pay for ‘thermselves and ths Western Branch, £33, And Thomas
Mecres, John Gatear (Gaither) and John Watkins, agreed to pay £36
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for themselves and the inhabitants of Daniel Tanners Creck.” Al
the members signed this agreoment.  I'rom the Virginia Rent Rolls
we find other carly settlers, who later came to Maryland,
There was a grant to John Chew, gentleman, of five hund
acres, in'the County of Chixlas RVER, Ao said Chow for the siomee
ture of himself and nine persons on July 6th, 1636. The record
shows that John Chew came to Virginia in 1622, and again in 1625,
John Gatear (Caither) received 300 acres in Elizabeth City
County, a neck of land on the eastern branch of Flizabeth Rivoy,
Fifty acres of which were due him on his own personal adventure,
and 250 acres for the transportation of his wife Jane and five persons
in 1636. He received 200 acres more on the south of Elizabeth
River for the transportation of four persons, the names not given.
[, Cornelius Lloyd received 800 acres in the County of Flizabeth
| River, due him for the transportation of sixteen persons in 1665,

He was also one of the London merchants who received 8,000 acros
\_in Berkeley Hundred in 1636. i

Richard Preston was a justice of Nansemond County, in 1636,

William Ayres secured o plantation on Nansemond River for
transporting five persons. Ann Ayres, wife of Samuel Chew, was
his sole heiress. !

Thomas Mecres held 300 acres in the Upper County of New
Norfolk in 1644:5-67; he was a justice in 1645, and o e
warden. There is a record which states “that Idward Lloyd was
acting for Thomas Meeres, of Providence, Maryland, in 1645,

Thomas Davis held 300 acres in the Upper County of New
Noriolk on the south side of Llizabeth River, five or six miles up
ue him for transporting six persons on May, 1637. He was a jus.
tico of Nansemond, 1654 S

In 1648, the vestry of Tlizabeth River Church were Franci;
Mason, John Hil, Cornclius Lloyd, Henry Catlin. The following
order was then passedT And the sherill is desined o give notico
and summon John Norwood to appear before said vestry o aceount

Tor the profits of the “Glebe Land’ ever since Parson Harrison hath
dese{ted':l d‘ninislr}tiz\'l o‘l:ﬂr:e and denied to administer ye st
ments with those of the Church of England.” That was

Jnhn]‘}\'u?‘v}?nd, lhﬁ first sheriff of Anne %rlm(h:l. etimae Captan

Ir. Thomas Browne became a member of the vestry in 1648
and Johin Hill and William Gronch were clected wardinn "

Wm. Durand having been banished in 1648, Thomas Marsh was
ordered to pay the tax upon Durand’s property.,

. Tl}E vestry in 1649 consisting of Thomas Browne, John Hill,

%o’mgtlﬁxs_l‘my_d, Henry Catlin, employed Mr. Sampson Calvert as
inister.  Mr. James Warner was church warden. He came to

Maryland. )

At the County Court of 1649, (the same year these parties lof
for Maryland), the following record roads:  * Whercag, My ot

Lloyd and Mr. Thomas Meeres, commissioners, with FdwardSe
Richard Day, Richard Owens, Thomas Marsh, George Kemp and

L
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John Norwood were presented to ye board by the sheriff, for sedi-
tious sectuaries for not repairing to their church, and for refusing
to hear common prayer—liberty is granted till October next, to in-
form their judgements, and to conform themselves to the established
law.”

Before that probation had expired all of the above were in Mary-
land.  Ldw as both burgess and justice of Lower Nor-
folk, There is a deed on record from Francis Watkins, late wife
of John Watkins, of Virginia, then wife of Edward Lloyd, in which
she surrendered her dower to Edward Lloyd in consideration for his
payment of a certain sum to her son, John Watkins. This agree-
ment was carried out by Edward Lloyd when commander of the
Severn. He surveyed a tract for his “son-in-law,” (stepson) “John
‘Watkins.” -

Edward and Cornelius Lloyd were near neighbors in Virginia, |
in 1635, of Matthew Howard and Ann, his wife. The latter named
his son Cornelius in honor of Colonel Cornelius Lloyd.

Two more prominent Virginia officials, Colonel Obedience Robins
and his brother, Edward Robins, sent representatives to Maryland.
The former was the brother-in-law of Captain George Puddington.
The latter was the father-in-law of Colonel William Burgess and
Richard Beard, all settlers of South River, Maryland, in 1650.

Mr. Harrison’s persistence had increased the independent church
in Virginia to a membership of one hundred and cighteen, and when
the order of banishment was issued, we have Mr. Harrison’s state-
ment that he and Elder William Durand left Virginia because they
were ordered to go. This statement was supported by the record
that “the lands of William Durand in Virginia were confiscated be-
cause of his banishment.” At this crisis in Virginia a protestant
Virginian had just been appointed Governor of Maryland. Gover-
nor Wm. Stonc knew many of the independent exiles, and having
promised Lord Baltimore to bring to his new province a large number
of settlers, he naturally sought an interview with them,

Calvert’s previous attempts to induce immigrants from Eng-
land had not been successful.

He had even written a letter to Captain Gibbons, of Boston,
offering land to any people of Massachusetts, who would transport
themselves to his province; but “the Captain had no mind to fur-
ther his desire, nor had any of our people temptation that way.”

Governor Stone sought out William Durand. The evidence is
the following records.

“Captain Wm. Stone, of Hungers Creek on eastern shore of
Virginia, was born in Northamptonshire, England in 1603. He was
the nephew of Thomas Stone, a haberdasher of London.

“In 1648 he conducted the negotiation for the removal of a
party of non-conformists from Virginia to Maryland; and in August
of that year Lord Baltimore commissioned him governor of that
colony.
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* “William Durand, in 1648, came to Maryland with Lis wife,
his daughter Elizabeth, and four other children, two freemen, Peli
and Archer, and servants, Thomas Marsh, Margaret Marsh, William
Warren, Win, Hlogg and Ann Coles.” This is what our  Rent Rolls”
show upon lis coming: “Willim Durand demanded 800 acres of
land for transporting himself, two male servants, one female ser-
vant, and two freemen into the province in 1648.”

The grant was located in “Durands’ Place,” on the north side
of the Severn.

Richard Bennett, the same year, took another grant of 250
acres, to be divided into small lots for a number of settlers who wished
to be close together. This was located at “Towne Neck,” a point
now known as “Greenberry Point.”

They then returned to Virginia, with the terms upon which
their followers could obtain homes in Maryland. John Hammond
the historian, thus records that agreement. :

“Upon the express assurance that there would be a modific

tion of the oaths of the office and fidelity, an enjoyment of liberty
of conscience, and the privilege of choice in officers, the Virginia
Non-Conformists agreed to remove to the banks of the Severn.”
_ Hammond was a strong advocate of Governor Stone’s admin-
istration. Other historians differ as to the exact promises made at
that interview, but our “Rent Rolls” undoubtedly show that Gov-
ernor Stone and Lord Baltimore were both anxious to have settlers
upon the modified terms offered in the “Condition of Plantation”
of 1648.

Hammond declares, “Maryland was considered by the Puritans
as a refuge. The lord proprictor and his governor solicited, and
several addresses made for their admittance and entertainment, into
that province, under the conditions that they should have conven-
ient portions of land assigned, the liberty of conscienée and privilege
to choose their own officers.”

“After their arrival,” continues Hammond, “an assembly was
called throughout the whole county, consisting as well of themselves
as the rest, and because there were some few papists that first in-
habited, these themselves, and others, being different judgements,
an act was passed that all professing Jesus Christ should have cqual
justice.”  And, “At the request of the Virginia Puritans,” the oath
of fidelity was overhauled and this clause added to it: “Provided
it infringe not the liberty of conscience.”

This was confirmed in 1650.

In confirmation of Hammond’s statement, our “Rent Rolls”

/> show that Bdward Lloyd, in 1649, was gr: it to-lay-out

one thousand-acres on the western side of the Chesapeake Bay to
the northward of the Patuxent River, and a

niddle of “The Cliffs,” adjoining the fands of Richard Otwens, ther

and to the northward of the Paluxent, not formally taken up ye

He was so desirable an immigrant that he easily sccured another

ant of 570 acres on the north side of the Severn, just opposite
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Annapolis. There he seated himself and was soon surrounded by
many neighbors. Colonel William Burgess, that same year, brought
up his colony to South River.

As there has been considerable diseussion upon the exact loca-
tion of the first scttlement of the Severn, I will give the best light
that comes from our Record Office. Read this grant of 1654.

“Cecilius, Absolute Lord and Proprictary of the Province of
Maryland. To all persons to whom these presents come, greeting:
Whereas, William Tell, George Saphir, Robert Rockhould, William
Penny, Christopher Oatley, Oliver Sprye, John Lordking, and Richard
Bennett, Fisq., did in the 1649 and 1650, transport themselves into this
province, here to inhabit and for their mutual security, did several
small parcels of land then take upon a place called the “Towne Neck,”
to the intent they might seat close together, and whereas, the said
several parcels are since by lawful purchase from the said (persons
named), become the sole right of the said Richard Bennett, and
whereas, the said Richard Bennett hath since alicnated, and for a
valuable consideration, sould the said several parcels unto our trusty
and well beloved counselor, Nathaniel Utie, lisq. Now know ye,
that we hereby grant unto said Nathaniel Utie all that parcel called
Towne Neck, on the west side of Chesapeak Bay, and on the east
side of Anne Arundel River, now again surveyed to the said Nathan-
iel Utie, beginning at Towne Creek, and running for breath northeast
140 perches, to a creek called Ferry Creeke, bounding on the cast
Dy a line drawn south, for length by the said creeke and bay 320
perches; on the south by a line drawn west from the end of the
south line 110 perches, unto Anne Arundel River; on the west by
a line drawn north from the end of the w line unto the marked
line; on the north by the first northeast line—containing 250 acres,”
(There is no evidence from our “ Rent Rolls” that any of these people
were ever seated at “Towne Neek.”)

Nathaniel Utie held this Towne Neck from 1654 to 1661, when
he sold it to Wm. Pennington, who, that same year, sold it to Ralph
Williams, of Bristol, England. It descended to his daughters, Mrs.

. Elizabeth Molling and Mrs. Rebecca Barber, who sold the same to
Lidward Perrin, of Bristol, England. It was then transferred to
Ldward Deaver and finally to Colonel Nicholas Greenberry, who did
not come over until 1674. It was not secured by him until 1685.
1t then became known as “Greenberry Point.” The deeds of trans-
fers cover some thirty pages, and the time of transfers some thirty
years.

( Adjoining “Towne Neck,” on the west, extensive tracts were

| taken up and held, as our “Rent Rolls” show.

Edward Lloyd, in 1650, had laid out 570 acres on the north
side of the Severn, adjoining “ Harrards’ Line,” (this may have been

| Howards), running with the river for a length of fifty-five perches.

In 1659, he also took up “Pendenny,” upon which stands, to-

ay, the house of Captain John Worthington, now held by the late
Mr. R. Tilghman Brice’s family, just opposite the Naval Academy.
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There are many evidences in the old foundation relics at “ Pen-
denny Heights,” to show that here dwelt Kdward Lloyd, when in
1650, Governor Stone and his secretary, Nathanicl Utie, came up
to the Severn and organized the new settlement.

7 By Governor Stone’s appointment, Edward Lloyd was made

commander of Providence, a {itle kindred to that of deputy-gover-
nor; with power to name his own Council, who, with him, were
empowered to grant certificates of surveys of lands, organize courts,
nd direct that settlement.

Meeres, Thomas Marsh, George Puddington, Matthew Hawkins,

By Merryman, and Henry Catlyn. = =

] He built his home on the north side of the Severn, in the neck,

[ Just opposite the city of Annapolis; Henry Catlyn and James Merry-
n were his immediate neighbors,

[ Edward Lloyd's commissioners were James Homewood, Thomas

These two settlers did not long remain. Their combined es-
tates were later embraced in the Greenberry and Worthington sur-
veys, now held by Messrs. R. Tilghman Brice and Charles 7. Remson.

James Homewood and Matthew Hawkins were upon the Magothy
River; George Puddington was upon South River; Thomas Marsl,
and Thomas Meeres were first upon Herring Creek, but later resided
on the Severn,

[ Edward Lloyd’s house was the Council Chaniber. Tlis immedi-
ate neighbors were William Crouch, on the Severn; Richard Young,
on the Magothy; Ralph Hawkins, of the Magothy; Richard Kyen,
of the Magothy; William Topkins, Thomas Browne, John Browne,
Henty Catlyn, John Clarke " were' all near the Commander upon

orth Scvern.

George Goldsmith and Nathanicl Proctor held lands adjoining
Lloyd’s “Swan Neck,” upon the bay.

Captain Willim Fuller located on “Fuller’s Survey,” which is
now known as “White Hall.” Leonard Strong, the first historian
of the Annc Arundel settlers, and his daughter Elizabeth, held 800
aeres adjoining Captain Fuller.,

Thomas Meeres adjoined them, holding 500 acres. This North
Severn settlement was * Broad Neck,” and included Colonel Groen..
berry’s “Towne Neck.”

Rev. ithan Allen, in his historical notes of St. Annes, records:
“There was a meeting house at Towne Neck; there is still to be
seen. the place where the chapel and burying ground was, Among.
the ruins is a massive slab with this inscription: “Here lies interred
the body of Mr. Roger Newman, merchant, born at London, who
dwelt at, Palip, in Talbot, in Maryland, twenty-five years, and deo.
parted this life the 14th of May, 1704.

“There was at this time a dissenting minister, a Mr. Davis, in
the neighborhood.”
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MIDDLE NECK HUNDRED.

In 1650, there were three known settlers on the site of Annapolis,
as the following grant to Thomas Todd, the shipwright, shows.
“Taid out for Thomas Todd 100 acres, commencing at Oyster Shell
Point, running up the river northwest 160 perches to Deep Cove,
bounding on said creck 140 perches to a marked line; on the west
unto the bounds of Richard Acton’s land at o marked oak; on the
south with a line drawn northwest by north unto the bounds of
Thomas Hall’s land, being & marked poplar; and with the same for
thirty-five perehes. Then from the end of a former line unto a creek
called Todd’s Creck; on the cast with said river; containing one
hundred acres.” o

One more surveyor, destined to be better known in history, was
Robert, Proctor, who took up “Proctor’s Chance,” in 1679, ‘at o
beginning tree of “Intact,” on the west side of the Severn River.
This tract beeame “ Proctor’s Landing,” and was his residenco in
1681, when he then designated his place as “town.” Major Dorsey
was there and had built a row of houses on “Bloombury Square,
near the present new post-office. He also held houses and lots on
High Street, which his widow, Margaret Isracl, sold to William
Bladen, in 1706.

Another survey of Todd’s tract seems to locate a town there
in 1651 It reads: “bounding on Thomas Halls land and on
Todd’s Creck, beginning at ye northeast point of “Town” and ex-
tending along the river to ye first ereck to ye west and then with
el Tines o ye beginning.” “Todd’s Range” extended along the
south side of the Severn, west to the head of Dorsey’s Creck.
de settlers followed the Severn back to Round Bay-
Horner, who held “ Locust Neck”; Peter Porter
at “Bustions Point,” adjoining James Warner.

Captain John Norwood held 200 acres of “Norwood’s Fancy,”

adjoining Thos. Meeres.

Nicholas Wyatt_surveyed “Wyatt’s Marbor” and “Wyatts’
Hills,” upon which “ Belvoir” now stands, just south of, and i sight
of Round Bay. Adjoining it was Thomas Gates, upon “ Dorsey’s
Creck,” near “Dorsey,” taken up by the first Edward Dorsey, in
partnership with Captain John Norwood. -

James Warner and John Freeman were both near by; William
Galloway and Thomas Browne were further west, but touching upon
Round Bay.

" Lawrence Richardson and the first Matthew Howard surveyed
| also near Round Bay.
£—"Joln Collier was on “Todd’s Creck,” near the present site of
Annapolis. )

The Middle Neck scttlers along the bay, north of South River
were Philip Thomas, of “Thomas Point; ” Captain William Fuller
Leonard Strong, Thomas Mecres, Thomas Tolley and William James





image6.jpeg
28 FouNpERs oF ANNE ARUNDEL AND Howarp CoUNTIES,

dom of religion should stand as proclaimed in 1649, Bennett and
Matthews signed the agreement with Lord Baltimore. Governor
Tendall, who had been called to England for further instructions,
returned to the province in 1653, He called his council together
at St. Mary’s, and sent letters to Wm. Fuller, Richard Preston and
others composing the government at Providence, desiring them to
give him and his secretary, Captain Thomas Cornwallis, a meefing
at Leonard’s Creck, in Patuxent River, upon March 18th, following,
in order to carry out the agreement, already signed by Lord Balti-
more and Richard Bennett, a copy of which was sent them.

On account of the stormy season, the delegates of Anne Arundel
did not arrive until the 20th. They were Captain Wm. Fuller, Mr.
Richard Preston, Mr. Edward Lloyd, Mr. Thomas Meeres, Mr.
Philip Thomas, and Mr. Samuel Withers. The day being well spent
all business was postpaned until Monday 22nd.  Upon reading the
article of agreement, Captain Fuller and his council objected to
several articles, and urged that “indemnity on both sides” should
be added; this was agreed to. The oath of fidelity was amended
by the Anne Arundel men to waive it for all persons then resident
in the porvinee, but to stand in force to all others. The Anne
Arundel men further urged and secured confirmation of all past
proceedings done by them in their assemblies and courts since 1652;
and, lastly, insisted that none of them should be disarmed, to be
left to the mercy of the Indians. Having thus secured still greater
compromises than their leader in ngland had asked, the final agree
ment, as amended, was then signed by all present.

After which the Anne Arundel commissioners proceeded to give
up the records.

After the lapse of six years, his Lordship’s dominion was again
restored, yet the scttlers were still independent. Governor Fendall
and his secretary had, in 1657, at a meeting on the Severn, taken
up the settlement of Anne Arundel and ordered, “That Wrm, Bur-
gess, Thomas Meeres, Robert Burle, Thomas Todde, Roger Grosse,
Thomas Howell, Richard Wells, Richard Ewen, John Brewer, An-
thony Salway and Richard Woolman, gentlemen, should be com-
‘missioners for said county, to appear by summons of the sheriff, at
the house of Edward Lloyd, to take oath of Commissioners and
Justices of the Peace, and that the 23rd instant should be the first
court day.—(By order of the Governor and Sccretary, Mr. Nathaniel
Utie, at Anne Arundel, July 12th, 1657).”

"The warrant was issued by Captain John Norwood, Sheriff.
Wm. Burgess, Thomas Meeres and Richard Fwen refused to take
the oath of Commissioners of Justice, alleging, as an excuse, that
it was not lawful to swear.

Their pleas were refused and Captain Thomas Besson, Captain
Howell and Thomas Taylor were appointed in their stead.

Then was taken up the establishment of militia force. It was
resolved that the forces be divided info two regiments. One for
the Potomac and Patusent Rivers, commanded by the governor
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himself; the other, from the coves up to the Severn, and including
the Isle of Kent, to be commanded by Nathaniel Utie, assisted by
Captain John Cumber, Major Richard Ewen and Captain Thomas
Howell, on South River, up to the head of it. .

These orders were made whilst Maryland was still under the
divided government. Fuller and his council were in control of the
northern section, and Governor Barber, representing Fendall, ruled
St. Maries.

A writ was issued in 1657, to Captain John Norwood, to choose
burgesses for an assembly to be held at St. Leonard’s, in the County
of Calyert. The assembly met at St. Leonard’s in 1658. Tt was
there enacted, “That the oath of fidelity shall not be pressed upon
the peoplo of the province, but instead, a promise to submit to the
anthority of the Right Honorable Cecilius Lord Baltimore, ﬂl,l,d his
heirs within the province, and that none should be (llsurmc_@

“This was agreed to by Captain Josias Fendall and Philip Cal-
vert, principal secretary. It was also assented to by the Upper and
Lower House of Burgesses.

At the session of 1659, the House of Delegates demanded that
the governor and his council should no longer sit as an Upper House.

Tendall at first resisted this, but finally yielded and took his
seat in the Lower House. The Upper House was then declared
dissolved. Tinally, Fendall resigned his commission from Lord Pro-
prictary, into the hands of the Assembly, and accepted a new one
from that body in their own name, and by their own authority.

“This bold desertion was soon met by the appointing of Philip
Culvert governor, of the province, Fendall was arrested, tried but
respited, Thirty years of prosperity and quict submission now suc-
ceeded the stormy revolutions just recorded.  Cromwell had passed
sway, and Chasles IT. had been proclaimed king.

When Philip Calvert assumed the government in 1660, the num-
ber of inhabitants was twelve thousand. During the succeeding
deeade it had increased to twenty thousand.

Tmmigrants, direct from Ingland, began to settle upon the
Severn and South Rivers, and in some cases, to buy up the claims
of the earlier settlers. Governor Calvert was authorized to use ex-
treme measures against the leaders of the late rebellion, but he
contented himself in issuing a proclamation for the arrest of Captain
Fuller for sedition. Kven this was not carried out, and many re-
mained in the province. o

The impetus of immigration, after 1660, was distinctly shown
upon the Rent Rolls of the county. Upon Broad Neck Iundred
additional surveys reached up to the Magothy. Thomas Homewood,
William Hopkins, and Richard Young, were near the Magothy.

— Matthew Howard resurveyed “ Howard’s Inheritance,” adjoin-
ing ‘William Hofkins. Thomas Underwood located upon Ferry
Creck. Thomas Turner settled as a neighbor of Edward Lloyd and
| Richard Young. These surveys extended north to the Patapsco, and.
{ later to the Susquehanna, Bush and Deer Creck, of Harford County.







